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København 21.05.2024 

 
 

OPSUMMERING AF PRESSEMØDE VEDR. ANBEFALINGER FRA DET NATIONALE 

PARTNERSKAB PÅ DET MARITIME OMRÅDE 

 
Hvad er nyt? Forsvarsministeren har d. 21. maj 2024 modtaget anbefalinger fra det Nationale 
Partnerskab for det maritime område.  
 
Hvorfor er det relevant? Der foretages i øjeblikket store investeringer på hele forsvarsområdet, og 
anbefalingerne lægger op til massive investeringer i flådeplanen i Danmark. 
 
Hvad sker der nu? Anbefalingerne skal bl.a. bruges i drøftelser med forsvarsforligskredsen om nye 
delaftaler på området. Forsvarsministeren regner med at en flådeplan skal være på plads i løbet af 
2024.  
 
Materialer 

• Du finder pressemeddelelsen her: LINK 

• Du kan læse den samlede rapport her: LINK 
 
Lidt mere kontekst 
Mange af Danmarks krigsskibe er forældede, og på grund af sikkerhedssituationen er det ifølge 
regeringen nødvendigt, at Danmark i højere grad skal kunne producere krigsskibe selv. Det Nationale 
Partnerskab på det maritime område har derfor fået til opgave at komme med anbefalinger på, 
hvordan denne produktion af krigsskibe skal løses i fremtiden.  
 
Vigtige nedslagspunkter 

• Deltagende ved pressemødet var Anne Steffensen, adm. direktør i Danske Rederier, Troels Lund 
Poulsen, forsvarsminister, Morten Bødskov, erhvervsminister og Christina Egelund, uddannelses- 
og forskningsminister.  

• Forsvarsministeren fokuserede på vigtigheden af at Danmark i højere grad skal være 
selvforsynende på forsvarsområdet.  

• Anbefalingerne indeholder 3 forskellige modeller, hvor de gradvist lægger mere af 
skibsproduktionen i Danmark. Regeringen og forligskredsen skal nu diskutere hvilken model 
Danmark skal gå med.  

• Forsvarsministeren regner med at flådeplanen præsenteres i løbet af 2024.  
 
Referat af pressemøde 

• Anne Steffensen præsenterer anbefalingerne fra det Nationale Partnerskab.  

• Rapporten understreger, at det er muligt at bygge krigsskibe i Danmark i fremtiden, men at 
kapaciteten skal styrkes, hvis dette skal opnås.  

• Det kræver, at forsvaret er villige til at binde sig til en plan for skibsanskaffelser i minimum 20 til 
25 år.  

• Forsvaret bliver anbefalet at lave en plan for videresalg af skibene efter 10-15 års brug.  

https://www.fmn.dk/da/nyheder/2024/forsvarsministeren-modtager-anbefalinger-fra-det-maritime-partnerskab/
https://insightbygrace.dk/politiske-processer/kommissioner-mv/afrapporteringer/nationalt-partnerskab-paa-det-maritime-omraade/
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• Grundet den manglende arbejdskraft i Danmark er det nødvendigt at benytte avanceret 
robotteknologi og at importere udenlandsk arbejdskraft.  

• Det Nationale Partnerskab har set på tre forskellige modeller. 

• Model 1: Der bliver bygget videre på den eksisterende kapacitet, hvor reparations- og 
ombygningsværfter omstilles på markedsvilkår, mens skrogproduktion i udlandet fastholdes.  

• Model 2: Etablering af skrogproduktion i Danmark med henblik på forsyningssikkerhed.  

• Model 3: Etablering af en egentlig skibsfabrik. Moderne teknologi og robotter skal inkluderes her. 

• Troels Lund Poulsen takker hele partnerskabet for deres arbejde og det gode samarbejde med 
regeringen undervejs.  

• Forsvarsministeren lægger vægt på, at Danmark er en stor søfartsnation, og at vi i fremtiden 
fortsat skal være det. 

• Forsvarsministeren glæder sig til at drøfte anbefalingerne med forligskredsen hurtigst muligt.  

• Erhvervsministeren ser et stort potentiale for den danske maritime industri, der kan eksportere 
endnu mere i fremtiden.  

• Erhvervsministeren fortæller om vigtigheden af at skaffe den rette arbejdskraft og den 
nødvendige kapital hvis investeringerne skal kunne realiseres.  

• Uddannelses- og Forskningsministeren påpeger vigtigheden af, at Danmark skal uddanne folk, 
der kan bygge krigsskibe, herunder ingeniører.  

• Det bliver nødvendigt at kigge på import af international arbejdskraft på området.  

• Hverken regeringen eller forsvarsforligskredsen har på nuværende tidspunkt haft mulighed for at 
diskutere, hvilken af de tre modeller, de støtter. 

• Det er i forsvarets bedste interesse, at der skabes en langsigtet plan, hvor Danmark har de rette 
kompetencer til at bygge, reparere og vedligeholde krigsskibe.  

• Pensionsbranchen kommer til at spille en stor rolle i forhold til investeringer i forsvarsområdet. 

• Forsvarsministeren bliver spurgt ind til investeringer i skibe kontra droner og forklarer, at flåden 
spiller en særlig rolle ift. suverænitetskontrol i rigsfællesskabet, men at droner også vil blive 
drøftet i fremtiden.  

 


